

October 2023

Early Literacy Calendar

This Month's
Helpful Literacy Tip

BOOK ROUTINES

The more that books are woven into children's everyday lives, the more likely they will be to see reading as a pleasure and a gift.

At Meal Times- Sing or read a story during a moment of quiet nursing or to gather the kids around the noisy breakfast table.

In the Car or on the Bus- Keep a few books in the car or in your diaper bag to keep your little ones quiet and busy.

At the Grocery Store- Put a few board books in the shopping cart or tie a cloth book to the shopping cart so you're not cleaning up books from the floor as you go!

At Nap Time- Familiar routines always help babies calm down. Use books and stories to quietly ease your baby to sleep.

At Bath Time- Plastic bath time books are great fun and may help a fussy baby enjoy the tub a little more.

At Bed Time- Soothing books and stories can work magic with babies who fight sleep!

**Adapted from Zero to Three*

AMY ST JOHN
Early Literacy Specialist
Simcoe County
EarlyON Child & Family Centres

| | Sunday | Monday | Tuesday | Wednesday | Thursday | Friday | Saturday |
|--|---|---|---|---|---|--|--|
| | <p>1 Take me on a Fall Colours walk. We can talk about the leaves. How many different colours of leaves can we find?</p> | <p>2 Play flashlight tag with me. Turn the lights down and catch each other by shining our flashlights on each other.</p> | <p>3 Find new ways to encourage me! Children learn best in a positive environment. Encourage and praise effort as well as success.</p> | <p>4 Warm & engaging relationships, not things, build healthy brains!</p> | <p>5 Dance party day! Take 5 minutes to dance with me today. It feels great to move my body.</p> | <p>6 Can I help you with a chore today?</p>  | <p>7 Let's go to the library today. We can choose a special bedtime story</p> |
| | <p>8 Teach me about gratitude. Can we name three things we are grateful for?</p> |  | <p>10 Can we line up four chairs in a row? What could this become? Let's pretend play together!</p> | <p>11 At bedtime read me one extra story. I will be surprised and we will get five extra minutes of cuddling.</p> | <p>12 Learn a song about friendship. "Hey Siri/Alexa teach me a song friendship for children."</p>  | <p>13 Providing me with choices throughout the day builds my decision making skills. Let me choose my fruit for snack time.</p> | <p>14 Play is the important work of childhood. I learn so much when I play with you.</p> |
| | <p>15 Laugh WITH me! Tell me a joke or act silly. I love having fun with you.</p>  | <p>16 Point at exciting words on the page when you are reading to me. This helps me to understand words have meaning.</p> | <p>17 Try to incorporate numbers into a game of I Spy. "I spy something with two red circles..."</p> | <p>18 Can I have some sponges for bath time? I like to squeeze them, soak them and pretend to clean.</p> | <p>19</p>  <p>Can we visit an EarlyON Family Centre today?</p> | <p>20 Read to me outside today. Get a book and some blankets, and snuggle up under a tree.</p> | <p>21 Take time for yourself today to relax, meditate, read a book, or whatever brings you peace. Adults need time to recharge too.</p> |
| | <p>22 Bake with me. I can learn about reading a recipe and practice numbers when measuring.</p> | <p>23 Can we race like spiders today? Moving my body in different ways helps me stay calm, alert and ready to learn!</p> | <p>24 Cut faces out of magazines together. Talk to me about emotions. "That girls is crying. I wonder what happened."</p> | <p>25 Let's change the word to Ring Around the Rosie. "Ring around the moon. The witches ride their brooms. Boo! Boo! We all fall down."</p> | <p>26 Strive for Five turns in a conversation with me, back and forth about the SAME TOPIC. Ask me open ended questions!</p> | <p>27 Before the snow arrives, can you make me a Fall sensory bin? Fill a box with leaves, pinecones, and large sticks. Help me to explore Fall textures.</p> | <p>28 Family Game Night</p>  |
| | <p>29 Let's limit our screen time today and play together.</p> | <p>30 Can we carve a pumpkin? I can explore the different textures. Let me play with the gooey insides!</p>  |  | | | | |

Calendrier d'apprentissages précoces

L'astuce du mois

DÉVELOPPER UNE HABITUDE DE LECTURE

Le plus que les livres font partie de la vie quotidienne des enfants, le plus qu'ils développeront un regard pour la lecture comme une joie et un don.

Au repas—Chantez ou lisez une histoire en allaitant ou pour rassembler les enfants autour de la table.

Dans l'auto ou l'autobus—Gardez quelques livres dans l'auto ou dans votre sac pour occuper votre tout-petit.

A l'épicerie—Placez quelques livres en carton dans le chariot ou même attachez-les au chariot pour ne pas avoir besoin de les ramasser du plancher!

À l'heure du dodo—Une routine familière aide les bébés à se calmer. Utilisez les livres et les histoires pour faciliter la transition au sommeil.

À l'heure du bain—Les livres en plastique sont amusants et peuvent aider à calmer un bébé bouleversé.

À l'heure du coucher—Des livres et des histoires apaisants peuvent faire de la magie avec les bébés qui résistent le sommeil!

*Adapté de « Zero to Three »

AMY ST JOHN

Specialiste en littéracie précoce,
Centres On y va au comté de Simcoe

| | dimanche | lundi | mardi | mercredi | jeudi | vendredi | samedi |
|--|---|--|---|---|--|--|---|
| | <p>1 Faisons une promenade des couleurs d'automne. Nous pouvons discuter les feuilles. Combien de couleurs de feuilles pouvons-nous trouver?</p> | <p>2 Jouons au chat avec des lampes de poche. Baisse les lumières et nous pouvons attraper l'un l'autre en nous nous éclairant avec nos lampes à poche.</p> | <p>3 Trouve de nouvelles façons de m'encourager. Les enfants apprennent mieux dans un environnement positif. Encourage et félicite l'effort ainsi que le succès.</p> | <p>4 Des relations chaleureuses et engageantes, et non des objets, bâtissent des cerveaux sains!</p> | <p>5 Soirée dansante! Prends-en 5 minutes pour danser avec moi aujourd'hui. Ça me fait tant de bien de bouger mon corps.</p> | <p>6 Puis-je t'aider avec une tâche aujourd'hui?</p>  | <p>7 Sortons à la bibliothèque aujourd'hui. Nous pouvons choisir une histoire spéciale pour l'heure du coucher.</p> |
| | <p>8 Enseigne-moi la gratitude. Pouvons-nous nommer trois choses pour lesquelles nous sommes reconnaissant.e.s?</p> |  | <p>10 Pouvons-nous faire une rangée de quatre chaises? Qu'est-ce que c'est? Faisons semblant ensemble!</p> | <p>11 Lis-moi une histoire en extra à l'heure du coucher. Ceci m'étonnera et nous aurons cinq minutes de plus pour se blottir.</p> | <p>12 Apprenons une chanson au sujet de l'amitié. << Hé Siri/Alexa, enseigne-moi une chanson pour les enfants au sujet de l'amitié. >></p> | <p>13 M'offrir des choix tout au long de la journée m'aide à développer ma capacité de prendre des décisions. Laisse-moi choisir un fruit pour le goûter.</p> | <p>14 Le jeu est l'oeuvre de l'enfance. J'apprends beaucoup quand je joue avec toi.</p> |
| | <p>15 Ris AVEC moi! Dis-moi une blague ou fais des niaiseries. J'adore m'amuser avec toi.</p>  | <p>16 Montre-moi du doigt les mots engageants sur la page quand tu me lis un livre. Ceci m'aide à comprendre que les mots ont un sens.</p> | <p>17 Ajoute des nombres au jeu << mon p'tit oeil >>. <<J'aperçois de mon p'tit oeil quelque chose avec deux cercles rouges... >></p> | <p>18 Puis j'avoir des éponges pour l'heure du bain? J'aime les serrer, les tremper, et faire semblant de nettoyer.</p> | <p>19  Pouvons-nous rendre visite à un centre ON y va aujourd'hui?</p> | <p>20 Lis avec moi dehors aujourd'hui. Prenons un livre et des couvertures et blottissons-nous sous un arbre.</p> | <p>21 Prends du temps pour toi-même aujourd'hui pour te détendre, méditer, lire un livre, ou ce qui t'apporte la paix. Les adultes doivent se recharger aussi.</p> |
| | <p>22 Cuis avec moi. J'apprends qu'on lit une recette et je pratique les chiffres en mesurant.</p> | <p>23 Pouvons-nous faire une course comme des ariagnées aujourd'hui? Boujer de façons différentes ma'aide à être calme, alerte, et prêt.e à apprendre!</p> | <p>24 Découpons des visages dans des revues ensemble. Parle-moi des émotions. << Elle pleure. Je me demande ce qui ce passe. >></p> | <p>25 Inventons de nouveaux couplets pour <<L'araignée gipsy >>. << L'éléphant dansant monte la gouttière... >>.</p> | <p>26 Tenons une conversation d'au moins cinq phrases sur le MÊME SUJET. Pose-moi des questions ouvertes!</p> | <p>27 Peux-tu me créer un bac sensoriel d'automne? Remplis une boîte de feuilles, de pommes de pin, et de petites branches. Aide-moi à explorer les textures d'automne.</p> | <p>28 Soirée de jeux en famille!</p>  |
| | <p>29 Visons de limiter le temps d'écran aujourd'hui et de jouer ensemble.</p> | <p>30 Pouvons-nous sculpter une citrouille? Je peux explorer de textures différents. Laisse-moi jouer avec la chair gluante!</p> |  |  | | | |